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TRUCA’M!

Bones festes!

Truca al 121 
per només 1€, parla amb el Pare Noel o
els Reis Mags i col·labora amb una causa 
solidària. Màgia i solidaritat en una sola 
trucada.

https://www.andorratelecom.com/ca/campanyes/2024/nadal-i-reis-mags/?utm_source=el_periodic&utm_medium=banner&utm_campaign=nadal-reis
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Només un 24% dels andorrans 
votaria a favor de l’acord d’as-
sociació amb la Unió Europea si 
se celebrés una consulta popu-
lar avui, mentre que un 46,9% 
s’hi oposaria. Així ho revelen 
els resultats de l’Observato-
ri del segon semestre de 2024, 
presentats aquest dijous pel di-
rector del grup de recerca soci-
ològica d’Andorra Recerca i In-
novació (AR+I), Joan Micó. L’en-
questa, elaborada entre el 9 i 
el 25 d’octubre a través de tru-
cades telefòniques, evidencia 
una clara divisió d’opinions i, 
sobretot, una preocupant man-
ca d’informació sobre aquest 
acord, el qual marcarà el futur 
del país.

Els resultats de l’Observatori mostren una oposició del 47% i una preocupant manca d’informació
SFGA

Els resultats de l’Observatori mostren una oposició del 47% i una preocupant manca d’informació, amb un 73% de la població poc o gens informada.

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

«És la primera vegada que 
hem fet aquesta pregunta a la 
ciutadania», va explicar Micó, 
qui va destacar com una de les 
principals conclusions que un 
67% dels enquestats andorrans 
es considera poc informat so-
bre l’Acord, enfront d’un 30,5% 

73% de les persones que han 
sentit a parlar de l’Acord es de-
claren poc o gens informades, 
fet que posa en relleu la necessi-
tat d’una millor comunicació.

L’Observatori també posa de 
manifest les crítiques a la comu-
nicació del Govern sobre aques-
ta qüestió. Només un 33,7% 
dels enquestats considera que 
l’Executiu està transmetent la 
informació de manera regular, 
mentre que un 30,7% valora la 
comunicació com a deficient i 
un 27,7% opta per no respon-
dre. Les demandes de la ciuta-
dania són clares: més transpa-
rència, informació menys tèc-
nica i explicacions detallades. 
«Els enquestats han suggerit ac-
cions concretes, com més de-
bats públics, reunions partici-
patives i trobades de poble», va 
detallar Micó.

Pel que fa als arguments dar-
rere del suport o l’oposició a 
l’Acord, els resultats reflectei-
xen diferències significatives 
en les prioritats dels ciutadans. 
Entre aquells que consideren 
l’acord més aviat perjudicial, 
un 56% expressa preocupació 
per la política migratòria, un 
47,4% tem per la sobirania na-
cional i un 43,7% veu riscos per 
al creixement urbanístic soste-
nible. D’altra banda, els par-
tidaris de l’Acord destaquen 
com a principals beneficis el 
reforç de les relacions interna-
cionals (66,8%) i les oportuni-
tats que podria oferir per als 
joves (56,3%). .

Només un 24% dels andorrans 
votaria avui dia a favor de l’Acord

ESCEPTICISME SOBRE L’ADHESIÓ A EUROPA

Observatori del segon semestre
Tema del dia

ELS RESULTATS DE L’OBSERVATORI

46,9% 67%

33,7% 56%

Un 46,9% dels enquestats 
s’oposaria actualment a 
l’associació amb la Unió Europea.

Un 67% dels enquestats ha 
reconegut considerar-se poc 
informat sobre l’Acord.

Un 33,7% dels enquestats ha 
considerat que l’Executiu està 
informant de manera regular.

Un 56% dels enquestats ha 
expressat preocupació per la 
política migratòria.

que assegura estar bastant o 
molt informat. Entre els resi-
dents no andorrans, el percen-
tatge de persones poc o gens in-
formades és encara més elevat, 
arribant al 78%, mentre que no-
més un 21% afirma tenir infor-
mació suficient. En total, un 
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Aquests dies molts hem 
sentit parlar de Lalac-
hus, l’actriu i còmica es-
panyola que presenta-
rà les Campanades de la 
nit de Cap d’Any al costat 
del controvertit presen-
tador David Broncano en 
una de les cadenes del pa-
ís veí. Donat que ambdós 
personatges copresen-
ten el programa de mà-
xima audiència actual-
ment de la televisió veï-
na, té molt de sentit i és 
molt merescuda aques-
ta elecció. No obstant ai-
xò, molts comentaris fo-
ra de lloc han carregat 
contra la còmica, associ-

El recent sondeig publi-
cat sobre l’Acord d’asso-
ciació entre Andorra i la 
Unió Europea revela una 
realitat incontestable: 
només un 24% dels ciuta-
dans andorrans votaria 
a favor d’aquesta alian-
ça. Aquesta xifra posa de 

Una aposta governamental 
sense suport popular

La finestra

Oberta

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

manifest una manca evi-
dent de suport popular 
per un acord que, segons 
els seus promotors, su-
posaria un impuls per al 
futur econòmic i polític 
del país. Tot i les prome-
ses d’un accés més ampli 
al mercat europeu i d’un 

que podria canviar les ba-
ses del model andorrà. El 
Govern té el repte d’incre-
mentar la transparència 
i escoltar les preocupaci-
ons de la població si vol 
evitar que aquest acord es 
converteixi en una font 
de divisió interna.

ment ha sofert atacs pel 
seu cos en aquest clave-
gueram que a voltes re-
sulten les xarxes socials, 
en el qual milers de co-
vards, no els puc anome-
nar d’una altra forma, 
poden escriure el que vul-
guin emparats en la im-
punitat que dona l’ano-
nimat. Però no us deixeu 
enganyar, les crítiques a 
Lalachus no són pel pes, 
en realitat aquestes crí-
tiques estan associades 
al fet que és dona. I si no, 
digueu-me quantes crí-
tiques similars va rebre 
l’streamer i presentador 
d’esports Ibai Llanos en 
circumstàncies similars, 
per posar-ne un exemple, 

ats majoritàriament al 
seu físic, donat que l’ac-
triu no entra dins dels es-
tàndards actuals de be-
llesa atès el seu sobrepès. 
I a mi la veritat és que em 
costa d’entendre el nivell 
d’idiotesa que ha assolit 
la raça humana per criti-
car tan durament la seva 
presència en les campa-
nades únicament pel seu 
físic, amb comentaris 
com que «esperem que el 
raïm sigui per a ella el co-
mençament d’una vida 
saludable» o que «millor 
que 12 grans de raïm, li 
donin 12 minihambur-
gueses amb les seves res-
pectives salses».

Desgrac iadament , 
no és l’única personali-
tat pública que darrera-

en l’impacte potencial 
en sectors clau com el co-
merç i la fiscalitat. És rao-
nable avançar en negoci-
acions d’aquesta magni-
tud sense un suport clar 
de la ciutadania? L’escàs 
consens posa en dubte la 
legitimitat d’un procés 

Quan el 
masclisme 
es disfressa 
d’opinió

suposat reforç en la coo-
peració internacional, la 
població sembla mante-
nir-se escèptica. Les críti-
ques se centren principal-
ment en la pèrdua de so-
birania que comportaria 
integrar-se a les dinàmi-
ques europees, així com 

Passa a la pàgina següent
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Ve de la pàgina anterior

tot i que el seu pes tam-
poc sigui normatiu? Ja us 
ho dic jo, cap. I és que dar-
rere d’aquest odi a les do-
nes obeses amb una vida 
pública s’amaga, una ve-
gada més, el masclisme 
disfressat d’opinió. En-
cara més, aquestes opini-
ons no afecten només les 
dones amb sobrepès, sinó 
a qualsevol dona que no 
assoleixi els estàndards 
de bellesa establerts per 
la societat patriarcal en 
què vivim. I es jutja a les 
dones públiques perquè 
estan massa grosses, o es-
tan massa primes, o per-
què són massa velles. 
En qualsevol cas, envers 
les dones que tenen una 
imatge coneguda, totes 
les opinions (amb aire in-
nocent de preocupació 
per la salut, o per la fa-
mília o pel que sigui) són 
vàlides. I comentaris so-
bre el físic del tipus «està 
massa prima», «està més 
grossa», «hauria de men-
jar més», «és que menja 
massa poc», «buf, ha aga-
fat uns quants quilos» o 
«ara que ha perdut pes 
està més maca», circulen 
per les xarxes amb una 
gran impunitat. I pitjor 
encara, ens acompanyen 
a les dones des de la més 
tendra infància, i ens en-

Una de les raons per les quals 
ens agrada tant prejutjar és 
perquè no ens agrada pensar

volten com les partícules 
de la contaminació, tan 
invisibles com tòxiques, 
modelant la nostra per-
cepció de nosaltres ma-
teixes i reforçant la pres-
sió social sobre els nos-
tres cossos.

I, com ja us vaig comen-
tar en una altra ocasió, 
darrere del valor associat 
a l’estètica de la dona tro-
bem diferents factors, el 
més evident dels quals és 
que la bellesa femenina 
és un dels mecanismes 
de dominació patriarcal 
que manté la desigualtat 
entre homes i dones, que 

a més, és «difícil» d’iden-
tificar (així entre come-
tes, perquè cadascú in-
terpreti el que vulgui), ja 
que es troba molt instau-
rat en els nostres imagi-
naris socials i a la nostra 
vida quotidiana.

I el masclisme darre-
re d’aquestes opinions, 
disfressades, agafa tal es-
plendor que s’assumeix 

que no afecta els homes 
en idèntiques circums-
tàncies. I per això a nin-
gú li va importar mai els 
quilos de més del cuiner 
Alberto Chicote quan va 
presentar les campana-
des. Com si mai hagues-
sin importat les panxes, 
les calbes, els pèls en el 
pit o els que surten de 
dins de les orelles dels 

homes, i sí que sembla 
que sigui un tema d’es-
tat els quilos, les estries o 
els maquillatges d’elles, 
amb milers de persones 
que en xarxes socials es 
veuen amb la potestat de 
provocar un incendi i rea-
litzar un molt particular 
aquelarre a dones de to-
tes les edats, donant per 
fet que no poden atreure 
el públic només pel fet de 
ser bones professionals.

Deixem de jutjar a la 
gent pel seu físic, per la 
seva edat o per la seva for-
ma de vestir. Cal que si-
guem més tolerants amb 
els cossos de la gent que 
van associats a una vida 
que no coneixem, i que 
ens mirem el melic per 
adonar-nos que nosaltres 
tampoc som perfectes.

I avui acabarem amb 
una frase del filòsof po-
lític i escriptor italià Ni-
colás Maquiavel, que 
diu: «En general, els ho-
mes jutgen més pels ulls 
que per la intel·ligència, 
perquè tots poden veure, 
però molt pocs compre-
nen el que veuen», que 
ens fa adonar que una de 
les raons per les quals ens 
agrada tant jutjar, o mi-
llor dir prejutjar, és per-
què no ens agrada pen-
sar. .

Enginyera de camins i cap 
d’obra

RTVE
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Que solament un 24% dels andor-
rans votaria ara mateix a favor de 
l’adhesió a Europa, i a partir de 
la «poca informació» que corro-
boren actualment els ciutadans, 
tal com es va conèixer ahir a tra-
vés de l’enquesta de l’Observato-
ri de l’AR+I pertinent al segon se-
mestre de 2024, convida a pre-
guntar-se sobre si realment ens 
cal efectuar més debats públics i 
una campanya de comunicació 
més efectiva, sobretot per part 
del Govern. Això es presenta ur-
gent i necessari per no tornar a re-
petir que en uns futurs resultats 
de la mateixa enquesta deixin en-
treveure que el 73% dels que han 
sentit parlar sobre l’Acord reco-
neguin no estar prou informats, 
com en aquest primer anàlisi.

La primera en passar pels mi-
cròfons de la premsa al Consell 
General per donar una opinió a 
aquest debat va ser ahir la pre-
sidenta del grup parlamenta-
ri d’Andorra Endavant, Carine 
Montaner. «Per a nosaltres, ens 
resulta evident que el que vol la 
gent són idees clares. El Govern fa 
públiques les quotes d’immigra-
ció, però no fa referència en cap 

Montaner expressa que les preocupacions 
recauen en l’habitatge i el poder adquisitiu

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

REACCIONS DELS GRUPS PARLAMENTARIS A L’ACORD

L’oposició assota 
a Govern per 
no haver aclarit 
encara l’adhesió

EL PERIÒDIC P.M.

Carine Montaner, presidenta del grup parlamentari d’Andorra Endavant, atentent als mitjans.

moment a la nostra immigració 
selectiva», va recordar. Per a Mon-
taner, és imprescindible brindar 
informació suficient sobre la ma-
tèria, de manera que també va 
revelar que, a partir del gener, 
«Andorra Endavant engegarà al 
seu portal web una eina d’intel·-
ligència artificial per recavar en-
cara més dades sobre l’Acord i les 
seves repercussions». Altrament, 
la consellera va precisar que els 
afers que més preocupen a la ciu-
tadania envers les negociacions 
amb la UE són els d’habitatge i el 
que concep al poder adquisitiu. 

El president del grup parlamen-
tari de Concòrdia i líder de l’opo-
sició, Cerni Escalé, també va espe-
rar el seu torn per ser demanat so-
bre la mateixa qüestió: el rebuig 
que s’ha plasmat a l’Acord. El con-
seller general va definir els resul-
tats com «un indicador greu» i que 
mereix tota l’atenció del Govern 
per haver «creat un clima nega-
tiu envers aquest». El portaveu de 
Concòrdia va sostreure que inten-
tar convocar un referèndum en la 
situació que es viu actualment als 
carrers, amb una valoració tant 
negativa de l’opinió pública, «pot 
ser perjudicial». Una afirmació 
que li va donar per assegurar que 
si no canvia aquest panorama, 

l’Executiu no hauria de convocar 
el vot popular per una raó de «res-
ponsabilitat política». 

Al seu torn, la presidenta del 
grup parlamentari socialdemò-
crata, Judith Casal, va voler mi-
tigar l’opinió dels detractors de 
l’Acord assenyalant que aquesta 
enquesta «va iniciar-se quan enca-
ra no s’havia llançat la campanya 
divulgativa». Anant més enllà, la 
presidenta del PS va fer entendre 
que confia que aquest resultat, 
«un cop la gent rebi més informa-
ció al respecte, es podria revertir». 
A més, va fer referència que el Col-
legi d’Economistes es troba treba-
llant actualment en aquesta di-

vulgació informativa, com també 
«altres taules de treball». 

En concloure la sessió ahir del 
Consell General, el ministre de 
Medi Ambient, Agricultura i Ra-
maderia, Guillem Casal, va parlar 
en nom del Govern sobre aquest 
assumpte. Pel ministre, el fet que 
en aquests moments ja estigui tra-
duït el text en català «és un motiu 
molt important a celebrar». «En 
el moment que es va posar en 
marxa la campanya de divulga-
ció no coincidia amb l’inici de les 
enquestes. Si no vaig mal errat, el 
75% dels que estaven molt ben in-
formats o familiaritzats amb l’as-
sumpte voten pel sí», sentencià. .

GUILLEM CASAL CERNI ESCALÉ

«L’enquesta de l’AR+I es 
va iniciar quan encara no 
havíem encetat la campanya 
informativa. És un detall clau»

«Trobem aquests resultats 
com un indicador greu d’una 
situació que l’opinió pública 
veu d’una manera negativa»

MINISTRE PORTAVEU PRESIDENT DE CONCÒRDIA
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El preu de l’habitatge continua 
sent la principal preocupació 
dels andorrans, segons l’últim in-
forme de l’Observatori d’Andor-
ra Recerca i Innovació. Un 69,7% 
dels enquestats assenyala l’habi-
tatge com el principal problema 
del país, seguit pels salaris baixos, 
que preocupen un 21,2%, i pel 
trànsit i els problemes de mobili-

També es constata un 
increment del 3% en 
el preu del lloguer

El 69,7% dels enquestats veu el preu de 
l’habitatge com la principal problemàtica

OBSERVATORI DEL SEGON SEMESTRE

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

tat, esmentats per un 15%. «Mol-
tes persones ens han comentat 
que el preu dels lloguers és molt 

elevat respecte als salaris d’An-
dorra, o que els salaris són molt 
baixos en relació amb el cost de 

vida», va explicar el director de 
l’Observatori, Joan Micó. Segons 
l’informe, la mitjana del percen-
tatge d’ingressos mensuals que 
les llars destinen al pagament de 
l’habitatge és del 34,6%. Un 25% 
de les persones enquestades afir-
ma que dedica menys d’un 30% 
dels seus ingressos a l’habitatge, 
mentre que un 39% hi destina en-
tre un 30% i un 49%, i prop d’un 
17% en dediquen més de la mei-
tat. A més, l’informe detalla que 
un 60,8% dels enquestats viu en 
un habitatge de lloguer, mentre 
que només un 25% té un habitat-
ge en propietat completament 
pagat i un 12,4% en propietat 
pendent de pagament. .

ANA/M.R.

El director del grup de recerca sociològica d’AR+I, Joan Micó, aquest dijous.

Bon Nadal 
i Bones festes!

Des de la Fundació Privada Nostra Senyora de Meritxell 

us donem les gràcies per la vostra confiança, dedicació i suport 

per fer realitat la plena inclusió.

https://fprivadameritxell.ad/
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L’acord unànime dels grups par-
lamentaris es va assolir durant 
la darrera sessió del Consell Ge-
neral, després que les propostes 
presentades obtinguessin els 28 
vots favorables dels consellers 
generals. Així, la seu parlamen-
tària va ser testimoni de l’apro-
vació del projecte de llei de çaça, 
el qual, malgrat haver estat ob-
jecte de discrepàncies durant la 
comissió legislativa, ha acabat 
comptant amb el suport de tots 
els grups parlamentaris.

En una primera intervenció, 
el ministre de Medi Ambient, 
Agricultura i Ramaderia, Gui-
llem Casal va qualificar de «jus-
ta i moderna» la nova llei, apun-
talant que ara és més aplicable i 
contundent quan és necessari. 
Així doncs, tan Casal com els di-
ferents consellers que van pren-
dre la paraula durant la sessió 
parlamentària van subratllar la 
millora en seguretat que aporta 
el nou text.

Entre les sancions incloses hi 
ha la penalització per practicar 
l’activitat amb una taxa d’alco-
hol superior a 0,5 grams per litre 
de sang o sota els efectes de subs-
tàncies estupefaents. Aquestes 
infraccions podrien ser castiga-
des amb penes de fins a un any 
de presó i multes que podrien su-
perar els 3.000 euros. En aquest 
sentit, el conseller general d’An-
dorra Endavant, Marcos Monte-

agudo, va destacar que «tot i ha-
ver viscut un debat intens, s’ha 
arribat un acord». Cal recordar, 
però que en aquest sentit, el seu 
grup parlamentari no hi esta-
va d’acord en indicar el límit en 
0,5, sinó que el volien destacar a 
partir de 0,8.

Una altra de les novetats in-
closes en el marc de la llei és 
la regulació de la participació 
de menors en aquesta pràcti-
ca. Segons va explicar el conse-
ller general de Concòrdia, Pol 
Bartolomé aquesta modificació 
«permet garantir el relleu gene-
racional dins d’aquesta pràcti-
ca», tot i que Casal va recordar 
que les sancions econòmiques 
s’han simplificat, però s’han 
endurit en alguns casos. Tam-
bé va assenyalar que, si un me-
nor comet una infracció, el res-
ponsable legal serà el sancio-
nat. «D’aquesta manera, es crea 
un vincle de responsabilitat», va 
destacar el titular de la cartera 
d’Agricultura i Ramaderia.

Pel que fa a les modificacions 
en el llenguatge, la consellera 
general socialdemòcrata Susan-
na Vela va valorar la substitució 
de l’expressió «donar mort a un 
animal» pel verb «sacrificar». En 
la seva intervenció, Vela va inci-
dir, igual que la resta de grups 
parlamentaris, en la seguretat 
que aporten aquests nous can-
vis. «El text garanteix l’equilibri 
entre la caça regulada, la gestió 
adequada de les poblacions ci-
negètiques i la seguretat ciuta-

CONSELL GENERAL

Unanimitat per 
una llei de caça 
«més moderna i 
justa»
L’aprovació de la nova legislació comportarà 
sancions més dures per alcohol i drogues

SESSIÓ DE CONSELL GENERAL

dana», va afirmar finalment la 
consellera demòcrata Berna Co-
ma.

CAMÍ CONJUNT PER UN CENS UNIFICAT / 
Durant la sessió a la cambra par-
lamentària, també es va apro-
var per unanimitat la modifica-
ció de la llei del cens proposada 
pels set comuns. Val a dir que 
encara que tots els grups van 
votar a favor, alguns dels conse-
llers van advertir en la necessi-
tat d’una eina informàtica per 
poder dur a terme la petició de 
les corporacions comunals. «Cal 
posar el focus en un element es-
sencial que determinarà el seu 
èxit, que és una eina informàti-
ca», va apuntalar la consellera 
general del grup parlamenta-
ri de Concòrdia, Núria Segués, 
afegint que «és imprescindible 
que s’hi destinin esforços prio-
ritaris per tal d’implementar-la 
amb urgència i eficàcia». .

El ministre de Medi Ambient, Guillem Casal, a la sessió del Consell General.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

Berna Coma

«El text garanteix 
l’equilibri entre la caça 
regulada, la gestió de les 
poblacions cinegètiques 
i la seguretat ciutadana »

CONSELLERA DEMÒCRATA
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Les pensions inferiors al salari mí·
nim interprofessional, establert 
en 1.431 euros, s’incrementaran 
el 2025 el doble de l’IPC amb el 
qual s’hagi tancat aquest any. Es 
tracta d’una de les esmenes que els 
grups parlamentaris Demòcrates 
per Andorra i Ciutadans Compro·
mesos han presentat al Projecte 
de llei del pressupost per a l’exer·
cici del 2025, les quals van ser tras·
lladades aquest dijous en roda de 
premsa pel president i presidenta 
suplent del grup demòcrata, Jordi 
Jordana i Maria Martisella, a més 
de comptar amb el president del 

Els grups signen fixar l’exempció a empreses i autònoms amb ingressos sota 150.000 euros 

Demòcrates i CC aproven doblar 
l’IPC per a pensions sota 1.431 €

PROJECTE DE LLEI DEL PRESSUPOST 2025

DEMÒCRATES

La roda de premsa d’ahir efectuada pel president i presidenta suplent del partit demòcrata, Jordi Jordana i Maria Martisella, al Consell General.

EL PERIÒDIC
ANDORRA LA VELLA

fat pels grups de la majoria de re·
duir l’ús del pressupost per mo·
dificar altres textos legislatius, 
s’inclouen altres nou esmenes en 
aquesta direcció.

Altrament, els dos grups han 
decidit suprimir algunes de les 
disposicions finals del text. La mo·
tivació és que actualment ja hi ha 
en tràmit parlamentari projectes 
de llei que versen sobre les matè·
ries que es tracten en les disposi·
cions, com també perquè són mo·
dificacions que s’hauran de fer en 
el marc d’un altre tràmit legisla·
tiu. Val a dir que també hi ha es·
menes al pressupost per establir 
convenis entre els cossos de Poli·
cia i Bombers amb l’Administra·
ció general, per tal que aquesta 
pugui quedar exonerada de pa·

gar el preu públic quan se sol·liciti 
el seu servei en casos que no instin 
a la urgència.

Per acabar, i respecte a les en·
titats parapúbliques, es propo·
sa incrementar la partida de 
FEDA Solucions per a la instal·
lació de dos carregadors públics 
de vehicles elèctrics. Una mesu·
ra que busca així continuar im·
pulsant la transició energèti·
ca al país i com ve va recordar 
el conseller de CC, «són el mit·
jà de transport de cada vegada 
més viatgers que entren al Prin·
cipat». A través de les esmenes 
al pressupost, també es vol do·
tar de més recursos econòmics 
el projecte «Diversificació eco·
nòmica» d’Andorra Desenvolu·
pament i Inversió (ADI). .

Els dos grups 
parlamentaris van 
suprimir algunes de 
les disposicions finals 
del text

grup de CC, Carles Naudi. De for·
ma que els assegurats que tinguin 
una pensió inferior als 1.431 eu·
ros, veuran com aquesta es reva·
lora dues vegades per sobre de l’in·
crement del cost de la vida.

Una altra de les esmenes pre·
sentades pels dos grups parla·
mentaris busca que les persones 
físiques considerades com empre·
saris i professionals autònoms, i 
els quals tinguin uns ingressos 
totals inferiors als 150.000 euros 
anuals, estiguin de nou exempts 
de presentar els seus comptes. Es 
tracta així d’una mesura que fa 
temps que s’aplica, mitjançant 
pròrrogues, però a través d’aques·
ta esmena al projecte de llei del 
pressupost es busca instaurar de 
manera permanent. D’altra ban·
da, i responent al compromís aga·

Carles Naudi

«Els vehicles elèctrics 
són el mitjà de 
transport de cada 
vegada més viatgers 
que entren al Principat»

CONSELLER DE CC
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El Consell del Comú d’Encamp va 
aprovar en la tarda d’ahir el pres-
supost per al pròxim any 2025 
amb un import total de 41,98 
milions d’euros, pràcticament 
un 12% més respecte al pressu-
post que es va fixar l’any anteri-
or. A més, contempla una pre-
visió d’inversió de 13,5 milions 
d’euros per afrontar els princi-
pals reptes d’aquesta anualitat. 
En aquest sentit, la cònsol major 
va recordar que aquest nou pres-
supost persegueix les tres princi-
pals línies estratègiques de l’ac-
tual mandat: «la millora de l’es-
pai públic, nous equipaments i 
serveis destinats a incrementar 
el benestar de les persones i la 
consolidació d’Encamp i el Pas 
de la Casa com a destinacions de 
turisme esportiu i familiar». A 

Aquest dijous va tenir lloc 
una nova sessió del Consell 
de Comú de Sant Julià de Lò-
ria, marcada per les crítiques 
de l’oposició al baix percen-
tatge d’execució de les inver-
sions previstes. Segons les da-
des, durant el tercer trimes-
tre s’han executat només dos 
milions d’euros en inversi-
ons, un 21% del total pressu-
postat per a l’any. Aquesta si-
tuació ha generat preocupa-
ció entre els consellers de la 
minoria, que consideren que 
queda poc temps per assolir 
els objectius fixats. «Un 21% 
és una xifra molt baixa. Ens 
amoïna perquè el pressupost 
està pensat per complir-lo, 
atès que respon a les priori-

banda d’això, Mas va concretar 
que «aquest 2025 tindrem el pro-
jecte de remodelació de l’avingu-
da de Joan Martí, començaran al-
trament les obres de l’avinguda 
d’Encamp i tindrem el projecte 
per iniciar el nou espai jove, so-
cial i de lleure, totes dues inversi-
ons al Pas de la Casa, així com la 
plaça de l’Església, entre moltes 
altres», fa saber. La cònsol va fer 
un incís especial en dos projec-
tes que s’han obert aquest 2024 
i que també suposen una inver-
sió important per aquest 2025, 
com són la construcció del nou 
casal de la gent gran i la remo-
delació del nucli tradicional de 
les Bons, com a inversions pluri-
anuals. En l’àmbit de les infraes-
tructures de mobilitat, durant 
el present any s’han remodelat 
tres ponts: el de La Mola, el via-
ducte d’Hort de Godí i el pont de 
la Molina. .

Un 12% més per 
al pressupost 
encampadà de 
l’any 2025
L’assignació, de gairebé 42 milions d’euros, 
aglutina principalment la millora de l’espai públic

SESSIÓ DE COMÚ

EL PERIÒDIC 
ESCALDES-ENGORDANY

Queixes de l’oposició 
davant la «poca 
inversió executada» 
L’import operat durant el 
tercer trimestre  és de dos 
milions d’euros, un 21% 
del total pressupostat

ANA/R.S.

El conseller de l’oposició, Josep Majoral, a la sessió de Consell de Comú.

tats de la parròquia», va manifes-
tar el conseller de l’oposició Jo-
sep Majoral, qui va demanar a la 
majoria més transparència i que 
es presenti el pressupost de 2024 
amb tots els detalls. Per la seva 
banda, el conseller de Finances, 
Joan Malea, va assegurar que les 
inversions s’executaran fins a un 
67% abans de tancar l’any, la qual 
cosa situarà el resultat «en la mit-
jana o fins i tot lleugerament su-
perior als exercicis anteriors». El 
cònsol major, Cerni Cairat, va de-
fensar aquesta dada com a «prou 
correcta» i va rebutjar les críti-
ques de l’oposició. 

INCREMENT DE LA TAXA D’ACCÉS AL CAMP 

DE CLAROR / Un altre punt destacat 
va ser  l’aprovació de l’ordenació 
tributària per al 2025, la qual in-
clou un augment significatiu en 
la taxa anual d’accés al camp de 
Claror. La quota passarà dels cinc 
euros actuals als 35 euros per als 
residents, amb l’objectiu de redu-
ir el descontrol de vehicles i co-
brir els costos de manteniment 
de la zona. .

COMÚ D’ENCAMP

La sessió del Consell del Comú d’Encamp va tenir lloc a la tarda d’ahir. 

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY
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Maria del Mar
Coma

«És cert que 
des del Comú 
vam plantejar 
un POUP molt 
restrictiu»

CÒNSOL MAJOR D’ORDINO

EL PERIÒDIC

ALEX MONTERO / LAURA GÓMEZ
ORDINO

BALANÇ DEL PRIMER ANY DE LES ELECCIONS COMUNALS 2023

Amb motiu del primer aniver-
sari de les darreres eleccions co-
munals, des del PERIÒDIC par-
lem amb la cònsol major d’Or-
dino, Maria del Mar Coma, qui 
reconeix que en aquests dotze 
mesos de mandat s’ha plantejat 
un Pla d’Ordenació Urbanística 
de la Parròquia (POUP) molt «res-
trictiu» i en el qual s’han valorat 
també les 147 al·legacions rebu-
des de la segona revisió del text.

—Quin balanç fa d’aquest primer 
any?
—Un balanç molt positiu. Sí que 
és veritat que vam entrar al Co-
mú atacant fort perquè teníem 
una patata calenta a sobre de la 
taula i no vam tenir ni aquests 
90 dies de gràcia per posar-nos 
en situació. Però, tot i això, pen-
so que és un balanç molt positiu. 
Hem intentat treballar molt i de 
cara a la ciutadania, hem inten-
tat obrir, a través del Pla d’Ur-

banisme, el Comú una miqueta 
més a la ciutadania, etc. Aquesta 
és la manera en què volem treba-
llar i continuar.

—Com es preveu respondre a les 
qüestions principals de la proble-
màtica de l’habitatge?
—En un moment donat ens ado-
nem que a la parròquia d’Ordi-
no s’està creixent més del que 
realment es vol, i aleshores en 
el mandat anterior es decideix 
que ha d’haver-hi una modifica-
ció extraordinària del POUP per 
intentar limitar, dins de les nos-
tres competències, aquesta cons-
trucció. Llavors es fa un primer 
pla en el qual, potser, es va ser 
massa restrictiu, però ja marcà-
vem unes línies. Hem sigut bas-
tant restrictius a l’hora de tor-
nar a fer aquest pla, tot i que dei-
xem l’oportunitat a tothom que 
pugui fer-se alguna cosa als seus 
terrenys. Ara estem en aprova-
ció provisional, s’ha enviat a Go-
vern perquè facin els seus estu-
dis, i crec que tenim un bon pla 

propietari privat, i aquest va inici-
ar un procés de construcció i ens 
vam quedar sense l’espai. També 
és cert que aquest pàrquing va so-
lucionar, en un moment donat 
que no hi havia una altra sorti-
da, la possibilitat d’aparcar-se en 
aquesta zona. La Clota Verda es-
tà connectada a la part superior 
del poble, per on estan les escoles 
de segona ensenyança, i avui dia 
hi ha la possibilitat d’aparcar-se 
a la zona de dalt i, puntualment, 
també hi ha un carrer sense sor-
tida, en el qual hem habilitat di-
verses places. És veritat que això 
és totalment provisional, però 
fins que no enllestim una mica 
més la situació amb els propieta-
ris de la part baixa de la Clota Ver-
da no podem fer més. .

Visualitza aquesta entrevista sencera al nostre canal de YouTube

d’urbanisme. 

—Quins són els punts innegocia-
bles del POUP?
—Nosaltres volem conservar 
una qualitat de vida a dins de la 
parròquia, que hi hagi un crei-
xement sostenible i que tothom 
pugui tenir accés als serveis. Ai-
xò són punts innegociables. El 
creixement haurà d’anar en sin-
tonia amb els serveis que pu-
guem oferir. I, evidentment, és 
molt important protegir la qua-
litat de vida que tenim a la parrò-
quia d’Ordino. 

—Com han fet front a les crítiques 
d’alguns veïns pel tancament de 
l’aparcament de la Clota Verda?
—El pàrquing es llogava amb un 

https://www.youtube.com/watch?v=edfXNg4wB5I&t=22s
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Enric 
Dolsa
CONSELLER DE LA MINORIA D’ORDINO

«No permetem 
que s’hagin 
destruït les proves 
dels sobres de les 
eleccions»

A.M. / L.G.
ORDINO

Amb motiu del primer aniver-
sari de les darreres eleccions co-
munals, des del PERIÒDIC par-
lem amb el conseller de la mi-
noria d’Ordino, Enric Dolsa, qui 
aborda temes com el tancament 
del laboratori P3 de Grifols, el 
qual considera «una victòria», i 
el recurs que actualment es tro-
ba a Estrasburg pel presumpte 
frau en els comicis del 2023.

—Quin balanç fa del primer any?
—Me’n vull pensar molt bé la 
resposta perquè diria una pa-
raulota i tampoc cal. El que està 
clar és que coses importants no 
n’han fet. L’únic que fan és el dia 
a dia. Si continuem així durant 
aquests tres anys que queden, 
no crec que es faci gran cosa a 
Ordino. També cal dir que amb 
el consolat que vam fer en vuit 
anys, i després els posteriors, 
poca cosa més poden fer perquè 
tampoc queda gaire a fer, l’ai-
gua potable i aigües residuals, i 

poc més.

—Com jutgen la desestimació del 
recurs pel presumpte frau en les 
darreres eleccions comunals?
—Això no s’ha acabat. Això arri-
barà a Estrasburg. El que no ad-
metem és que, havent demanat 
des de l’inici i passat per totes les 
instàncies judicials fins al Cons-
titucional, en arribar al Tribunal 
Superior de Justícia la sentència 
afirmi que, encara que volgués-
sim consultar els sobres, no po-
dríem perquè han estat destru-
ïts. Jo penso que això és molt 
greu. No es poden destruir pro-
ves. Quan aquest cas arribi a Eu-
ropa, a Estrasburg, no sé què di-
ran, perquè si les proves que sol-
licitàvem han estat destruïdes, el 
resultat és incert i imprevisible.

—Quins són els punts febles que 
han trobat des de la minoria en-
vers el nou Pla d’Urbanisme?
—Nosaltres vam dir que aquest 
POUP no era el nostre i, per ai-
xò, no el vam votar, perquè pen-
sem que el que fa és gravar molt 
els petits propietaris. Dels grans 
propietaris, jo no en vull parlar 
perquè donaria la sensació que 
vaig a tir d’algú, i no és això. Pe-
rò el que està clar és que els petits 
propietaris han sortit molt mal 
parats i, per tant, aquest POUP 
no és el que nosaltres esperàvem.

—Quina opinió tenen sobre el 
tancament del laboratori P3 de 
Grifols?
—Bé, això ha sigut una victòria. 
Al cap de Govern no li agrada, i 
inclús el que fa és acusar-me, la 
qual cosa m’alegra molt. El la-
boratori era un perill per a Or-
dino i és un tema superat. El te-
ma continua a Estrasburg per-
què no l’he volgut retirar, ja que 
vull saber què hagués passat. El 
que sí que tinc clar és que en el 
moment que el recurs arriba a 
Estrasburg, és quan la família 
Grifols diu prou perquè no voli-
en que hi hagués mullader a Eu-
ropa. .

EL PERIÒDIC

Visualitza aquesta entrevista sencera al nostre canal de YouTube

https://www.youtube.com/watch?v=M3XGsVA0tK4


Nacional Divendres, 20 de desembre del 202416

L’economia del país ha registrat 
un augment en termes reals del 
2,6% en el tercer trimestre de 
l’any respecte al mateix perío-
de de l’any 2023, establint així 
variacions de creixement cada 
cop més estables. Aquesta dada 
ve marcada pel fort creixement 

La població resident al Prin-
cipat fins al 30 de novembre 
d’aquest any ascendia a 86.931 
persones, a punt d’arribar avi-
at a les 87.000, la qual cosa su-
posava un augment del 2,6% 
(2.208 persones més) respec-
te del novembre de l’any pas-
sat. Així, segons va publicar 

que està experimentant el sec-
tor de la construcció. De mane-
ra que segons exposaven les da-
des fetes públiques ahir pel De-
partament d’Estadística, també 
es destaca que la variació inter-
trimestral ha estat de l’1,5% res-
pecte al segon trimestre de l’any. 
Pel que fa a la variació del PIB 
nominal, ha estat del 5,9% per 
aquest tercer trimestre, traslla-
dant-se així en tots els sectors de 
producció unes taxes de creixe-
ment positives. Per conseqüèn-
cia, l’economia andorrana con-
tinua altrament assolint taxes 
de creixement positives. .

Estadística, aquest creixement 
es concentra principalment a 
les parròquies d’Andorra la Ve-
lla (508 residents, 2,1%), Encamp 
(431 residents, 3,4%), Escaldes-
Engordany (346 residents, 2,2%), 
Canillo (297 residents, 5,2%), la 
Massana (281 residents, 2,4%) i 
Sant Julià de Lòria (213 residents, 
2,2%). Altrament, la parròquia 
que menys ha crescut ha estat Or-
dino (132 residents, 2,4%). .

Creixement del 2,6% del 
PIB en el tercer trimestre

La població resident continua 
incrementant i ja frega les 
87.000 persones

L’economia continua 
assolint taxes de 
creixement positives

Aquest augment del 2,6% recau en el col·lectiu 
d’altres nacionalitats amb 1.544 nouvinguts

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

L’enquesta de pressupostos fa-
miliars revela que el règim de ti-
nença més habitual al Principat 
continua sent el lloguer, amb un 
64,1% de les persones residents 
que ocupen el seu habitatge so-
ta aquest règim, un percentatge 
que també ha crescut respecte a 
l’any 2022. El preu mensual dels 
lloguers més recents ha passat, 
de mitjana, dels 8,2 euros per 
metre quadrat l’any 2022 a 11,7 
euros el 2023. Paral·lelament, la 
mediana del preu mensual ha 
augmentat de 8,5 euros per me-
tre quadrat a 9,3 euros.

Si s’observa la totalitat dels ha-
bitatges en règim de lloguer, la 
mitjana del preu mensual per 

EL PERIÒDIC

L’11,3% de les llars 
del país no disposa 
de cap vehicle

El 64,1% dels residents viu de lloguer 
mentre els preus s’enfilen fins als 11,7 €/m²

ESTADÍSTICA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

La mitjana del preu dels lloguers ha augmentat un 11,7% respecte a l’any anterior.

metre quadrat és de 8,6 euros 
l’any 2023, mentre que el 2022 
era de 7,7 euros. Pel que fa al 
temps d’ocupació de l’habitatge 
principal, la mitjana se situa en 
12,9 anys el 2023, molt similar 

als 12,8 anys de l’any 2022.
Quant a les llars, el 51,4% estan 

formades per persones que viuen 
en llars sense persones depen-
dents, és a dir, en llars d’un adult 
(13,1%). A més, d’acord amb les da-

des de l’any anterior, el 87,6% de 
les llars disposen almenys d’un tu-
risme, i el 31,6% compta amb una 
motocicleta o ciclomotor com a 
mitjà de transport. L’11,3% de les 
llars no disposa de cap vehicle. .



NacionalDivendres, 20 de desembre del 2024 17

El secretari d’Estat de Transició 
Energètica, Transports i Mobili-
tat, David Forné, va assistir ahir 
a la reunió de la comissió mix-
ta per a la gestió, l’explotació i la 
promoció de l’aeroport d’Andor-
ra – la Seu d’Urgell. La trobada, 
que va ser de caràcter ordinari, va 
permetre fer un balanç del fun-
cionament de la infraestructura 
i analitzar les inversions impul-
sades. Així, totes dues parts van 
celebrar l’increment d’activitat 
que s’ha registrat aquest 2024 a 
l’aeroport, que repercuteix posi-
tivament al territori amb un aug-
ment de l’activitat econòmica. 
Així, es va fer saber que enguany 
s’han registrat un 75% més de 
passatgers respecte del 2023, el 
que també es tradueix amb un 
18% més d’operacions i un 28% 
més de dies amb activació de l’ae-
roport amb vols comercials.

Més concretament, i pel que 
fa als vols comercials d’Air Nos-
trum que reben el suport eco-
nòmic del Govern en funció de 

David Forné pren de la comissió mixta el funcionament amb normalitat del 93% dels vols

L’aeroport registra un sorprenent 
75% més de passatgers el 2023

BALANÇ DEL SERVEI AERI

SFGA

La reunió mantinguda per a la gestió, l’explotació i la promoció de l’aeroport.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY de l’activitat d’aerotaxis i de l’ac-

tivitat lligada als hangars, per la 
qual cosa l’aeroport continua tre-
ballant per impulsar la creació 
de 9 nous hangars (3 de 1.200 m2 
i 6 de 600 m2) pels quals ja hi ha 
demanda i interès.

Durant la trobada també es va 
corroborar que el Govern, tal com 
ja va informar la Generalitat de 
Catalunya, ha donat llum verda a 
la renovació automàtica del con-
veni per a la gestió compartida de 
l’aeroport juntament amb la Ge-
neralitat, propietària de la infra-
estructura. Aquesta entesa, que 
data del passat 2020, especifica 
que el Govern aportarà un màxim 
de 400.000 euros anuals per a co-
brir, com a màxim, el 50% del dè-
ficit d’operacions de l’aeroport. 
La delegació andorrana a la reu-
nió es va completar amb la par-
ticipació del director d’Energia 
i Transports, Carles Miquel. Per 
part catalana, hi van prendre part 
el director general d’Aeroports de 
Catalunya, Jordi Candela, i el di-
rector de l’aeroport d’Andorra – 
la Seu d’Urgell, Òscar Madrid. .

sa de la gestió interna de la com-
panyia. Aquestes dades són força 
superiors a les registrades l’any 
passat quan el percentatge va vo-
rejar el 81%. D’altra banda, quant 
al servei més enllà del comercial, 
la comissió també va constatar 
que s’ha registrat un creixement 

l’ocupació, es va mencionar que 
el 2024 hi han volat 10.664 pas-
satgers amb un total de 291 ope-
racions. D’aquest total, el 93% 
dels vols han pogut fer la ruta 
amb normalitat, i només el 4% 
s’han hagut de desviar a causa 
de la meteorologia i el 3% a cau-

ORGUE&nd25è Aniversari!
2 0 2 4

F E S T I V A L  I N T E R N A C I O N A L

Organitza P R I N C I P A T  D ’ A N D O R R A Concerts a les 21.30 h.  Entrada lliure amb col·lecta Reserva a:  www.amicsdelsorgues.com

12 octubre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

ECKHARD MANZ
(DE) / orgue

Passió per Bach i el present.  
Ponts sonors a través dels segles

9 novembre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

FRANÇOIS 
ESPINASSE
(FR) / orgue

Passió per la música francesa

28 desembre
Església de Sant Esteve 

d’Andorra la Vella

COR CEREROLS
(ES)

Passió vocal: Completes 
Solemnes de Nadal

T A R D O R /

 H I V E R N

https://www.amicsdelsorgues.com/
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MENÚ CAP D’ANY FONT BLANCA

ENTRANTS

2025

PRINCIPALS

POSTRES

Pop amb Parment ier de Patates
Carpacc io de Bou

Crema de Ceps

CTRA.GENERAL 3,LA CORTINADA 
RESERVES TELF. : 850 068
 WhatsApp +376 618 559

Llobarro amb salsa de Visque i Hummus de Cigrons

Filet de Vedella amb salsa de Foie i Rissoto de Carxofes

Mousse de Xocolatta amb Taronja
Sorbet de Llimona amb Cava

 €65 

VI BLANC RIOJA 
VI NEGRE RIBERA DEL DUERO

CAVA BRUT 
BEGUDES, AIGUA, PA I CAFÉ

RAÏM DE LA SORT
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La factura electrònica 
s’imposa al B2B

Jaime
Mesas

Pàg 3

Consultori 
fiscal

Les vendes de les grans superfícies cauen un 
3,2% a l’octubre

L’índex de la categoria d’alimentació experimenta una variació negativa del 2,4%

El 64,1% dels residents viu de lloguer mentre 
els preus s’enfilen fins als 11,7 €/m²

La mitjana del preu dels lloguers ha augmentat un 11,7% respecte a l’any
anterior

Creixement del 2,6% del PIB en el tercer 
trimestre d’any

Un auge de l’activitat econòmica que troba resposta en el fort augment que viu 
actualment el sector de la construcció, amb unes variacions estables

Passa a la pàgina següent

Índia, mal momentum de mercat, 
però l’economia i les accions 
estan lluny de quedar fora de joc

En aquest article els resumeixo les nostres re-
flexions sobre els desenvolupaments recents 
en el mercat de l’Índia.

Darrere de la recent correcció del mercat: 
Decepció en la dada de PIB i les denúncies so-
bre el grup Adani

El mercat de l’equity de l’Índia ha retroce-
dit un 8% des de finals de setembre, en part, 
arrossegat per un entorn exterior enrarit amb 
l’amenaça d’un nou règim global d’aranzels, 
alguna cosa que ha afectat especialment els 
mercats emergents d’Amèrica Llatina. Però el 
mal acompliment del mercat de l’Índia tam-
bé s’ha degut a factors específics de l’Índia, 

com per exemple una dada pobra de GDP a la 
fi de novembre, que va fixar el creixement in-
teranual en el 5,4%, quan s’esperava un 6,5%; i 
tampoc va ajudar el procediment judicial que 
se li ha obert als EUA a Gautam Adani (presi-
dent del major conglomerat industrial a l’Ín-
dia).

El mal to del mercat serà temporal i torna-
rem a veure una recuperació dels fluxos.

La bona notícia és que darrere d’aquests 
titulars, creiem que es manté una tendència 
subjacent forta en aquesta economia, i que 
la combinació d’un sentiment a la baixa i un 
creixement pobre són elements temporals 
que no duraran molt de temps. Per què? 

1) Respecte a la dada de PIB del 5,4% YOY, 
cal considerar que hi ha un important efecte 
basi que distorsiona la comparativa i exagera 
la desacceleració, ja que el creixement en el 
mateix període del 2023 era del 8,1%. 

2) Si bé la manufactura es troba al punt 
més sota de l’any, l’estacionalitat hauria de ga-
rantir un rebot en les dades per al període oc-
tubre-desembre. 

3) Una collita que ha resultat a l’alça ens 
permet pensar en un bon nivell de consum en 
el sector i la societat agrícola. 

4) Quant a l’acompliment de l’activitat 
de consum general, si bé és cert que la dada 
del 6% yoy queda per sota de la dada anterior 
(7,5%), continua tractant-se d’un nivell favora-
ble comparat amb la mitjana de cinc anys (del 

Àlex Fusté

Economista cap del Grup Andbank

@AlexfusteAlex

Pere
Brachfield

Pàg 2

https://myandbank.com/
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4,5% yoy). Un nivell del 6% en el consum pri-
vat (que representa el 60% del PIB) és una con-
dició necessària, és probablement suficient 
per a un veure un nou salt en el cicle de Capex 
a l’Índia. 

5) El cicle de Capex públic ha estat una 
mica deprimit recentment a l’Índia perquè 
el govern va posar la despesa en la nevera du-
rant la primera meitat de l’any fiscal (que aca-
barà al març de 2025) a causa del cicle electo-
ral al país. Amb les eleccions ja darrere en el 
calendari, és de preveure que el Capex públic 
recuperi el ritme en els mesos esdevenidors.

6) En el cas del Capex privat (que repre-
senta el 66% del Capex nacional), ha estat ab-
sent en els dos últims anys a causa de l’impor-
tant procés de despalanquejament del sector 
empresarial, alguna cosa que està directa-
ment relacionat també amb la reforma/sane-
jament del sector financer. En la nostra opi-
nió, és de preveure que, una vegada sanejats 
els principals sectors corporatius, el Capex 
aparegui amb major força i resistència. Una 
demanda privada en ritmes suficients (amb 

un sòl del 6% yoy), així com qualsevol movi-
ment per part del RBI en tipus d’interès (a la 
baixa), podrien ser els detonants per a tornar 
a observar un enlairament en el Capex naci-
onal. El problema és que el RBI ha estat cen-
trant el discurs en la inflació (que es manté 
lleugerament per sobre del límit alt del rang 
en el 6%).

7) Els fluxos domèstics recobren impor-
tància. A l’octubre, els fluxos de capitals do-
mèstics a través de fons mutus nacionals van 
ascendir a un rècord de $US6bn, encara que 
no va ser suficient per a compensar el flux de 
sortida de $11bn de capitals estrangers. Avui, 
amb l’entrada rècord dels inversors institu-
cionals domèstics, que posseeixen una ma-
joria aclaparadora del mercat de equity in-
di, podem ja esclarir i distingir el que seria 
un risc sistèmic d’un risc idiosincràtic ema-
nat de l’escàndol de Adani. Pensem que amb 
les dades de fluxos podem començar a pen-
sar més aviat en un risc idiosincràtic i no sis-
tèmic, perquè més enllà del procés judici-
al obert a Adani, la resta de les empreses del 
país ha escalat en cotització des de la denún-
cia, suggerint un risc limitat de contagi. El 

mateix Trump ha criticat la regulació sota 
la qual Adani ha estat imputada, la qual co-
sa ens inclina a pensar que la nova adminis-
tració podria afavorir al grup industrial en el 
procés (com ja ocorregués recentment amb 
el judici a l’argentina YPF). Dit això, no des-
cartem que l’administració Trump pogués 
usar aquest cas com a eina per a aconseguir 
exercir pressió a l’Índia i aconseguir una re-
baixa dels seus aranzels a productes nord-
americans.

Factors baixistes per al mercat
1) Valoració: Malgrat la correcció observa-
da des de setembre, el gap de valoració con-
tínua exigent en aquest mercat, amb un P/
BV en 3.9x, sembla que la prima de risc està 
per sobre dels comparables emergents i tam-
bé per sobre de la seva mitjana històrica. Cal 
dir, no obstant això, que l’Índia d’avui no és 
comparable a l’Índia de fa deu anys, per la 
qual cosa aquesta anàlisi perd consistència. 

2) Cas Adani: Sent honestos, el cas judici-
al contra el Grup Adani podria tenir reper-
cussions a nivell de mercat si el conglome-
rat portuari-energètic enfronta problemes 

de refinançament: la meitat del seu deute és 
finançada amb capital estranger. Més enllà 
dels procediments legals contra Adani, al-
tres empreses del país han vist augmentar 
les seves valoracions des de les acusacions, 
la qual cosa suggereix un risc de contagi li-
mitat. El mateix Trump ha criticat les regu-
lacions sota les quals Adani va ser acusat, en-
cara que l’administració Trump podria usar 
aquest cas com a eina de pressió perquè l’Ín-
dia redueixi els aranzels sobre productes es-
tatunidencs.

3) Suport del Banc Central? El desafia-
ment radica en l’enfocament del RBI en la 
inflació, que es manté lleugerament per so-
bre del límit superior del rang objectiu, en el 
6%. Un canvi abrupte en la seva postura po-
dria perjudicar la seva credibilitat. Per tant, 
esperem que el suport del RBI es manifesti 
de forma molt gradual. La taxa repo roman 
en el 6,5%. Afortunadament, l’IPC subjacent 
és bastant baix (en 3,75%), per la qual cosa 
un compromís del RBI de reduir les taxes tan 
aviat com la inflació d’aliments mostri sig-
nes d’estabilització podria ser suficient per 
a revivar l’apetit inversor.

Ve de la pàgina anterior

Pere Brachfield
@PereBrachfield

Soci director de Brachfield & Asociados Abogados

Des de fa temps la Comissió Europea busca 
establir l’adopció obligatòria de la factura-
ció electrònica a les operacions comercials 
B2B a la Unió Europea. La factura electrò-
nica suposa un pas endavant en la transfor-
mació digital de les empreses europees. Per 
tant, és essencial entendre què és una factu-
ra electrònica si es vol complir la nova nor-
mativa, que s’acabarà aplicant a totes les 
empreses europees. Cal destacar que la nor-
ma comunitària considera que hi ha dos ti-
pus de factures electròniques. El primer, 
les factures electròniques en format estruc-
turat que ja estan codificades per automa-
titzar-ne el tractament pels sistemes infor-
màtics; aquestes factures solen emetre’s en 
format XML. I, el segon, les factures electrò-
niques en format no estructurat, que són 
factures que cal processar manualment; 
per exemple, una factura emesa en un docu-
ment PDF. Tot i que ens referim al PDF com 
a factura electrònica, aquest format ja no es 
considera per Brussel·les una veritable factu-
ra electrònica segons la nova normativa que 
s’està adoptant actualment.

Com a fita en la implantació de la factu-
ra electrònica a la UE, a la reunió de l’ECO-
FIN del 5 de novembre de 2024, el Consell 
Europeu es va aprovar el paquet de mesu-
res per dur a terme el projecte europeu ano-
menat VAT in the Digital Age (l’IVA a l’era 
digital), més conegut pel seu acrònim, Vi-
DA, que entre els seus objectius hi ha l’adop-
ció de la facturació electrònica per part de 
les empreses de la UE. La iniciativa ViDA de 
Brussel·les té com a objectiu modernitzar el 
sistema de l’IVA a Europa, ja que aquest tri-
but és la font d’ingressos fiscals més impor-
tant per a tots els estats membres, perquè re-
presenta el 12% del pressupost de la UE. La 
normativa actual de l’IVA ha quedat obsole-
ta i no permet un control fiscal eficaç. L’he-
terogeneïtat de les mesures vigents a cada 
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estat membre dificulta el compliment de 
les normes fiscals. Aquesta situació facilita 
el frau fiscal i genera elevats costos adminis-
tratius, fet que suposa una gran pèrdua per 
a les finances públiques. L’informe 2022 so-
bre la bretxa de l’IVA de la Comissió Europea 
indica que el 2020 es van perdre uns 93 bili-
ons d’ingressos, una quarta part dels quals 
a causa de les transaccions transfrontereres.

El calendari d’aplicació del projecte eu-
ropeu ViDA preveu canvis graduals, amb 
l’adopció de les primeres mesures a partir 
del 2025. El projecte VIDA pretén aconse-
guir el 2035 la plena harmonització dels sis-
temes nacionals de facturació electrònica 
amb la normativa de la UE. Aquest calendari 
és el punt de partida d’un sistema d’IVA nor-
malitzat i la factura electrònica obligatòria 
en les operacions comercials B2B. La factu-
ració electrònica esdevindrà la nova norma 
per a les transaccions intracomunitàries. 
Les mesures principals comprenen, en pri-
mer lloc, la supressió del principi d’aprova-
ció de la Comissió Europea per a qüestions 
relacionades amb la facturació electrònica 
nacional.

En segon lloc, l’ampliació del One Stop 
Shop scheme, OSS (sistema de finestreta úni-
ca), que consisteix en un registre únic de 
l’IVA que permetrà a les empreses gestionar 
les seves obligacions fiscals a tota la UE uti-
litzant un registre únic fiscal de les empre-
ses que operen a diversos països. També re-
duirà la burocràcia i els costos associats al 
compliment de la normativa fiscal en dife-
rents jurisdiccions. Reporting Requirement 
(DRR), és a dir, els requisits de declaració 
electrònica basats en la facturació electrò-
nica per a les transaccions intracomunità-
ries, mesures que promouen la implanta-
ció de la facturació electrònica i la creació 
de sistemes d’informació electrònica per fa-
cilitar l’intercanvi d’informació fiscal entre 
els països de la UE L’objectiu és estandardit-
zar els processos de facturació electrònica 
a tots els estats membres, cosa que redun-
darà en una major transparència, una ma-
jor eficiència i una reducció del frau fiscal. 
I, en quart lloc, habilitar la VAT Informati-
on Exchange System (VIES) com a base gesti-

onada per la Comissió Europea que permeti 
l’intercanvi de dades i informació fiscal en-
tre els estats membres de la Unió Europea i 
que pugui acceptar la notificació digital de 
les transaccions intracomunitàries a partir 
del juliol del 2030.

A l’Estat espanyol la facturació electròni-
ca B2B està implantada per la Llei 18/2022, 
del 28 de setembre, de creació i creixement 
d’empreses (més coneguda com a Llei Crea 
i Creix). El preàmbul d’aquesta llei afirma 
que la promoció de l’ús de la factura elec-
trònica en operacions entre empresaris i 
professionals és una mesura per digitalit-
zar les relacions empresarials, reduir cos-
tos de transacció i facilitar la transparència 
al trànsit mercantil. A més, el preàmbul ex-
posa que la factura electrònica constitueix 
una mesura clau perquè l’Administració 
competent pugui aturar de manera eficaç 
la morositat en les operacions comercials, 
sempre que tingui informació fiable sobre 
els terminis de pagament interempresari-
als; per això, la factura electrònica és un ins-
trument que facilita l’accés a la informació 
sobre els terminis de pagament efectius en-
tre empreses.

Per consegüent, aquesta llei té entre les 
principals mesures la reducció de la moro-
sitat interempresarial; és a dir, el control 
administratiu del compliment dels termi-
nis de pagament contractuals o legals que 
estableix la Llei 3/2004, del 29 de desem-
bre. Aquesta supervisió per part de l’Admi-
nistració s’aconseguirà mitjançant l’arti-
cle 12 de la Llei Crea i Creix que modifica la 
Llei 56/2007, de 28 de desembre, de mesures 
d’impuls de la societat de la informació, en 
particular gràcies al seu nou article 2 bis, el 
tenir literal del qual és el següent: «Article 
2 bis. Factura electrònica al sector privat. 
Als efectes del que disposa aquesta llei: Tots 
els empresaris i professionals han d’expe-
dir, remetre i rebre factures electròniques 
en les seves relacions comercials amb altres 
empresaris i professionals. El destinatari i 
l’emissor de les factures electròniques hau-
ran de proporcionar informació sobre els es-
tats de la factura». Cal assenyalar que la Llei 
Crea i Creix ja va entrar en vigor a excepció 
de l’article 12, relatiu a la facturació electrò-
nica entre empresaris i professionals, que 
produirà efectes, per als empresaris i pro-
fessionals la facturació anual dels quals si-
gui superior a vuit milions d’euros, a l’any 
d’aprovar-se el desplegament reglamenta-
ri. I per a la resta dels empresaris i profes-
sionals, aquest article produirà efectes al 

cap de dos anys d’aprovar-se el desenvolu-
pament reglamentari. El termini per apro-
var aquest desenvolupament reglamenta-
ri era de sis mesos a comptar de la publica-
ció al BOE de la Llei Crea i Creix, cosa que va 
succeir el 29 de setembre de 2022; de mane-
ra que els sis mesos van transcórrer el 29 de 
març del 2023; per tant, la publicació del re-
glament acumula actualment més de 21 me-
sos de retard.

En conseqüència, encara estem esperant 
l’aprovació a través d’un reial decret d’un 
Reglament que estengui l’obligació d’expe-
dir i remetre factura electrònica a totes les 
relacions comercials entre empreses i autò-
noms, encara que des del 15 de juny de 2023 
està publicat l’esborrany del Reial decret re-
dactat pels ministeris d’Afers Econòmics i 
Transformació Digital i d’Hisenda i Funció 
Pública. L’esborrany consta d’onze articles, 
una disposició addicional i tres disposicions 
finals i determina els requisits tècnics i d’in-
formació a incloure en la factura electròni-
ca a efectes de verificar la data de pagament 
i obtenir els períodes mitjans de pagament, 
els requisits d’interoperabilitat mínima en-
tre els prestadors de solucions tecnològi-
ques de factures electròniques, i els requi-
sits de seguretat, control i estandardització 
dels dispositius i sistemes informàtics que 
generin els documents.

A més, la Llei Crea i Creix busca impulsar 
la transparència pel que fa als períodes de 
pagament de les operacions comercials. Per 
això, la seva disposició final sisena disposa 
que el Govern crearà i regularà l’Observatori 
Estatal de la Morositat Privada. L’Observato-
ri Estatal de la Morositat Privada és una ini-
ciativa clau creada per analitzar, supervisar 
i combatre els efectes dels retards en els pa-
gaments entre empreses i particulars a l’àm-
bit privat. Aquesta entitat respon a la neces-
sitat d’oferir solucions concretes davant de 
la problemàtica de la morositat, que supo-
sa una barrera significativa per a la compe-
titivitat i l’estabilitat del teixit empresarial 
espanyol. L’Observatori farà el seguiment 
de l’evolució de la morositat en les operaci-
ons comercials i, en particular, serà l’encar-
regat de publicar un llistat d’empreses que 
hagin incomplert els terminis de pagament 
d’acord amb la Llei 3/2004, de 29 de desem-
bre, quan hi concorrin determinades cir-
cumstàncies que preveu la norma. Val la pe-
na assenyalar que el BOE de l’1 de maig del 
2024 va publicar el Reial decret 439/2024, de 
30 d’abril pel qual es crea i regula l’Observa-
tori Estatal de la Morositat Privada.



Consultori fiscal
Jaime Mesas

Auditor i assessor comptable

Aquesta setmana volem compartir amb 
els lectors la Consulta Vinculant número 
CV0311-2024 del Departament de Tributs 
i de Fronteres (en endavant, DTF), del 28 
de maig del 2024, en relació amb l’obliga-
ció de practicar retenció i ingrés a compte 
sobre les rendes procedents de contractes 
d’assegurança.

La Consultant va sol·licitar al DTF sobre 
quina és la forma correcta d’aplicar, si s’es-
cau, la retenció en cas de guanys de capital 
en operatives habituals en una companyia 
d’assegurances, en contractes d’asseguran-
ça de vida, quan es produeix la defunció de 
l’assegurat, en aplicació del nou reglament 
d’IRPF i les modificacions de la Llei 5/2014 
d’IRPF, vigents a partir de l’any 2024:

En relació amb la qüestió relacionada 
amb la tributació a l’efecte de l’Impost so-
bre la Renda de les Persones Físiques (d’ara 
en endavant, IRPF) de la prestació econò-
mica derivada d’un contracte d’asseguran-
ça de vida quan es produeix la defunció del 
prenedor, la Llei 5/2014, del 24 d’abril, de 
l’Impost sobre la Renda de les Persones Físi-
ques (d’ara en endavant, IRPF), a l’article 4, 
sobre el fet generador de l’impost, preveu 
el següent:

“Article 4. Fet generador
No estan subjectes a aquest impost les 

adquisicions de béns i drets per herència, 
llegat o qualsevol altre títol successori, així 
com les adquisicions de béns i drets per do-
nació o qualsevol altre negoci jurídic a títol 
gratuït, inter vivos, i la percepció de quan-
titats pels beneficiaris de contractes d’asse-
gurança sobre la vida, quan el prenedor si-
gui una persona distinta del beneficiari.”

D’acord amb aquest precepte, estan ex-
closes de l’àmbit de l’impost (com a rendes 
no subjectes) les prestacions procedents 
de contractes d’assegurança sobre la vida 
quan el prenedor sigui una persona distin-
ta del beneficiari. Consegüentment, l’enti-
tat consultant no haurà d’efectuar retenció 
quan satisfaci aquest tipus de renda.

Sobre la qüestió, quant a les prestacions 
econòmiques derivades d’assegurances per 
cobrir l’amortització de préstecs hipote-
caris, en relació amb aquest tipus de ren-
des, el Departament de Tributs i de Fronte-
res, en data 4 de març del 2015, va emetre 
un comunicat tècnic sobre la tributació en 
l’Impost sobre la Renda de les Persones Físi-
ques de determinades operacions d’assegu-
rança. Aquest comunicat tècnic dedica un 
apartat a la tributació de les rendes proce-
dents d’assegurances per cobrir l’amortit-
zació de préstecs hipotecaris:

«viii. Assegurances per cobrir l’amortit-
zació de préstecs hipotecaris

Finalment, s’ha de fer referència a una 
certa tipologia d’assegurances de vida que 
cobreixen (normalment) les contingències 
de mort i/o invalidesa, les quals són forma-
litzades per part de persones físiques (amb 
la condició de prenedors i assegurats) pe-
rò designant com a beneficiària l’entitat fi-
nancera que prèviament li ha concedit un 
préstec (generalment, hipotecari), amb la 
finalitat de garantir el pagament del capi-
tal pendent del préstec en el cas de produ-
ir-se qualsevol de les contingències esmen-

tades.
En el moment en què es verifica la con-

tingència coberta pel contracte i l’entitat 
financera rep la indemnització estipula-
da, es genera una renda per l’obligat tribu-
tari que ostentava la condició de deutor de 
l’entitat financera (així com, normalment, 
la de prenedor i assegurat en el contracte 
d’assegurança); això no obstant, aquesta 
renda no es deriva pròpiament de l’opera-
ció d’assegurança, sinó que té el seu origen 
en la cancel·lació del deute a càrrec de l’obli-
gat tributari.

Per tant, la qualificació d’aquesta ren-
da és la de guany de capital, a computar per 
l’import del deute pendent de satisfer i que 
es cancel·la en el moment de produir-se la 
contingència coberta.

En el cas en què tal contingència és la 
mort del deutor (i prenedor / assegurat 
de l’assegurança), resultaria d’aplicació 
l’exempció prevista a la lletra I de l’article 
5 de la Llei de l’impost, relativa als ‘guanys 
de capital que es posin de manifest en les 
transmissions lucratives per causa de mort 
de l’obligat tributari’, però únicament en 
la part del deute que corresponia al difunt.»

Altrament, la LIRPF, sobre l’obligació 
d’efectuar pagament a compte, a l’article 
50.2, estableix el següent:

«Article 50. Obligats a efectuar paga-
ments a compte

[...]
Les entitats i les persones jurídiques re-

sidents al Principat d’Andorra que satisfa-
cin o abonin rendes gravades per aquest im-
post estan obligades a practicar retenció i 
ingrés a compte, en concepte de pagament 
a compte de l’impost sobre la renda de les 
persones físiques corresponent al percep-
tor, i a ingressar-ne l’import al ministeri en-
carregat de les finances, quan satisfacin les 
tipologies de rendes següents:

[...]
c) Guanys de capital derivats de contrac-

tes d’assegurança sobre la vida, en els ter-
mes que s’estableixin reglamentàriament.

Per la seva banda, el Reglament de l’Im-
post sobre la Renda de les Persones Físiques, 
a l’article 40, desenvolupa com es determi-
na el càlcul de la retenció:

“Article 40. Càlcul de la retenció o l’in-
grés a compte

Amb caràcter general, la retenció o l’in-
grés a compte sobre els guanys de capital 
procedents de contractes d’assegurances 
que cobreixen les contingències de mort 
i/o invalidesa, els quals són formalitzats 
per persones físiques però designant com 
a beneficiària l’entitat financera que prè-
viament els ha concedit un préstec, amb la 
finalitat de garantir el pagament del capi-
tal pendent del préstec en el cas de produir-
se qualsevol de les contingències esmenta-
des, es determina aplicant un percentatge 
fix del 10% sobre l’import de la renda ínte-
gra satisfeta.

En cas que aquesta contingència sigui la 
mort del deutor, prenedor de l’asseguran-
ça, resultaria aplicable l’exempció previs-
ta a la lletra l de l’article 5 de la Llei de l’im-
post, però únicament en la part del deute 
que corresponia al difunt.”

D’acord amb aquests articles i el criteri 
manifestat pel Departament de Tributs i de 
Fronteres mitjançant el comunicat tècnic, 
la renda que es genera per l’obligat tribu-
tari que ostentava la condició de deutor de 
l’entitat financera i que té el seu origen en 
la cancel·lació del deute a càrrec de l’obli-

gat tributari té la qualificació de guany pa-
trimonial subjecte a l’impost. Per tant, l’en-
titat consultant, com a pagadora d’aques-
tes rendes, haurà d’aplicar una retenció 
del 10% sobre l’import de la renda íntegra 
satisfeta.

En el cas en què aquesta contingència 
fos la mort del deutor, resultaria aplicable 
l’exempció prevista a la lletra l de l’article 
5 de la Llei de l’impost, però únicament en 
la part del deute que corresponia al difunt. 
En aquest supòsit, en tractar-se d’una ren-
da exempta, l’entitat pagadora no haurà de 
practicar retenció.

Quant al contracte d’assegurança de vi-
da amb defunció de l’assegurat (sense in-
tervenció d’una entitat financera com a be-
neficiària) però amb existència d’un deu-
te hipotecari, atès que el seu origen és la 
cancel·lació del deute amb l’entitat finan-
cera a càrrec de l’obligat tributari, la ren-
da derivada del contracte d’assegurança té 
la qualificació de guany patrimonial sub-
jecte a l’impost, amb independència que 
la persona beneficiària sigui el cònjuge del 
difunt o l’entitat financera. En conseqüèn-
cia, serà aplicable la resposta donada en el 
supòsit anterior.
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Creixement del 2,6% del PIB 
en el tercer trimestre d’any

Les vendes de les grans 
superfícies cauen un 3,2% 
a l’octubre

El 64,1% dels residents viu de lloguer mentre 
els preus s’enfilen fins als 11,7 €/m²

L’economia del pa-
ís ha registrat un aug-
ment en termes reals 
del 2,6% en el tercer tri-
mestre de l’any respec-
te al mateix període de 
l’any 2023, establint ai-
xí variacions de creixe-
ment cada cop més es-
tables. Aquesta dada ve 
marcada pel fort crei-
xement que està expe-
rimentant el sector de 
la construcció. De manera que segons expo-
sen les dades fetes públiques pel Departament 
d’Estadística, també es destaca que la variació 
intertrimestral, ha estat de l’1,5% respecte al 
segon trimestre de l’any.

Pel que fa a la variació del PIB nominal, ha 
estat del 5,9% per aquest tercer trimestre, tras-
lladant-se així en tots els sectors de producció 
unes taxes de creixement positives. Per conse-
qüència, l’economia andorrana continua altra-
ment assolint taxes de creixement positives. Si 
es compara així amb les economies de l’entorn, 
se situa per sobre de la variació de l’economia 
francesa (1,2%) i de la Unió Europea (1%). En 
canvi, se situa per sota del creixement de l’eco-
nomia espanyola (3,4%). És important fer saber 
que l’evolució del PIB d’Andorra ve molt marca-
da per la dinàmica dels serveis, atès que aquest 
sector ha suposat entorn del 80% del PIB en els 
darrers anys. En el tercer trimestre, aquest àm-
bit d’activitat econòmica ha experimentat un 
creixement del 2,3%.

Per la seva part, el sector de la construcció 
continua amb la dinàmica positiva, amb un 
8,1%. L’agricultura, en canvi, experimenta una 
variació positiva del 0,3%, mentre que en el cas 
de la indústria creix amb una variació del 5,8% 
en aquest període. A l’últim, la dinàmica del 
sector dels serveis, experimenta un augment 
del 2,3% per aquest últim període. Per entendre 
millor la dinàmica del sector més transcenden-
tal del país, és convenient fer una desagregació 
sectorial d’activitat més detallada.

D’acord amb la classificació europea d’ac-
tivitats econòmiques vigent, els serveis se 
subdivideixen en tres subsectors. En primer 
lloc, comerç, transport, hostaleria i informa-
ció, que suposa un 33% del VAB andorrà de 
serveis. En segon lloc, les activitats finance-
res, immobiliàries, professionals i tècniques, 
amb un pes del 44% i, en darrer lloc, les admi-
nistracions públiques, educació, sanitat, ser-
veis socials i personals, les quals representen 
el 23% del VAB de serveis.

Les activitats del primer subsector comerç, 
hostaleria, transport, informació i comunica-
ció queden així introduïdes en una dinàmica 
molt positiva en els últims anys en què s’han 
constituït com el motor principal de la nostra 
economia. Tot i això, l’any 2020 hi va haver un 
gran impacte negatiu en aquest arran de la cri-
si sanitària, però ha mostrat ser un sector d’alta 
capacitat de recuperació. Per aquest tercer tri-
mestre del 2024, el subsector experimenta una 
variació de l’1,1% respecte al mateix trimestre 
de l’any anterior.

La seva evolució contrasta així amb els resul-
tats del segon subsector, en el qual s’ubiquen 
les activitats financeres, entre d’altres. Pel que 
fa al tercer trimestre del 2024 registra un aug-
ment del 3,5%. Finalment, l’evolució del sub-
sector de les administracions públiques, educa-
ció, sanitat, serveis socials i personals es mostra 
més constant al llarg dels períodes considerats, 
a diferència dels altres dos subsectors esmen-
tats. Per aquest tercer trimestre del 2024, expe-
rimenta una variació positiva de l’1,7%.

L’índex general de vendes de les grans 
superfícies comercials ha experimen-
tat un descens del 3,2% a l’octubre res-
pecte del mateix mes de l’any anterior. 
Si es desglossa aquest índex en produc-
tes alimentaris i la resta de productes, 
l’índex de la categoria d’alimentació 
experimenta una variació negativa del 
2,4%, mentre que la resta de productes 
decreixen un 5,3% respecte de la matei-
xa referència anterior.

Pel que fa a les variacions intermen-
suals, l’índex general corresponent a 
l’octubre experimenta una variació 
positiva del 0,3%, tenint en compte 
que es tracta de les dades originals i 
que no descompten factors estacionals 
ni els efectes de calendari.

Quant a l’índex de vendes de les 
grans superfícies a preus constants, 
és a dir, un cop eliminat l’efecte dels 
preus, a l’octubre cau un 5% respecte 
de l’octubre de l’any anterior. Pel que 
fa a l’índex de la categoria d’alimen-

tació, té una variació negativa del 4,3%, i 
l’índex relatiu a la resta de productes dis-
minueix un 7,1% en comparació al mateix 
període de l’any anterior. Així doncs, la 
magnitud dels índexs respecte de la mesu-
ra a preus corrents disminueix per l’efecte 
negatiu dels preus.

D’altra banda, l’índex d’ocupació de les 
grans superfícies del comerç al detall creix 
un 0,3% a l’octubre en comparació amb el 
mateix mes de l’any anterior, i disminueix 
un 0,4% respecte a l’enregistrat al setem-
bre d’aquest any. Pel que fa al volum de do-
nes i homes ocupats en les grans superfícies 
comercials l’octubre de 2024, el 62,7% cor-
respon al gènere femení i el 37,3% restant 
al gènere masculí, distribució que presen-
ta una gran estabilitat durant els darrers 
dotze mesos.

La jornada laboral del personal ocupat 
es distribueix entre el 90,3%, que té una jor-
nada laboral a temps complet, i el 9,7% res-
tant dels ocupats, que gaudeix d’una jorna-
da laboral a temps parcial.

L’enquesta de pressupostos familiars revela 
que el règim de tinença més habitual al Prin-
cipat continua sent el lloguer, amb un 64,1% 
de les persones residents que ocupen el seu 
habitatge sota aquest règim, un percentatge 
que també ha crescut respecte a l’any 2022. 
El preu mensual dels lloguers més recents 
ha passat, de mitjana, dels 8,2 euros per me-
tre quadrat l’any 2022 a 11,7 euros el 2023. 
Paral·lelament, la mediana del preu mensu-
al ha augmentat de 8,5 euros per metre qua-
drat a 9,3 euros.

Si s’observa la totalitat dels habitatges 
en règim de lloguer, la mitjana del preu 
mensual per metre quadrat és de 8,6 euros 
l’any 2023, mentre que el 2022 era de 7,7 eu-
ros. Pel que fa al temps d’ocupació de l’habi-
tatge principal, la mitjana se situa en 12,9 
anys el 2023, molt similar als 12,8 anys de 
l’any 2022.

Quant a les llars, el 51,4% estan forma-
des per persones que viuen en llars sense 

persones dependents, és a dir, en llars d’un 
adult (13,1%). A més, d’acord amb les dades 
de l’any anterior, el 87,6% de les llars dispo-
sen almenys d’un turisme, i el 31,6% comp-
ta amb una motocicleta o ciclomotor com 
a mitjà de transport. L’11,3% de les llars no 
disposa de cap vehicle.

Increment global de la despesa de 
les llars i els seus patrons
La despesa total efectuada per les llars del 
Principat en béns i serveis destinats al con-
sum final ha augmentat un 14,4% durant 
l’any 2023 en relació amb el 2022, així com 
la mitjana de la despesa per persona, que ha 
augmentat un 9,7%. Seguint la mateixa ten-
dència, la mitjana de la despesa per casa ha 
augmentat un 6,6%, i la de la despesa equi-
valent per persona, un 7,1%.

Si es consideren les dades de 2022, la des-
pesa total de la població va augmentar l’any 
passat en tots els grups, destacant salut 

(+40,7%), hoteleria i restauració (+31,6%) 
i vestit i calçat (+28,5%), segons les dades 
compartides pel Departament d’Estadís-
tica.

Pel que fa a la localització geogràfica del 
desemborsament de les llars, el 84,8% de la 

despesa es va fer al mateix país i el 15,2% 
restant a l’estranger. Amb relació a l’any 
2022, la despesa efectuada a l’interior ha 
augmentat un 15,8%, mentre que la mate-
rialitzada a l’estranger ho ha fet un 6,8%. 
Respecte a fa dos anys, la despesa al Princi-
pat ha augmentat en tots els camps excep-
te ensenyament (-13,8%), destacant l’aug-
ment en els grups d’hoteleria i restaura-
ció (+39,4%), salut (+36%) i vestit i calçat 
(+35,8%). Respecte a la despesa efectuada 
fora del territori, aquesta ha disminuït en 
vestit i calçat (-29,7%), begudes alcohòli-
ques, tabac i narcòtics (-19,2%), béns i ser-
veis diversos (-15,1%), transport (-11%) i es-
barjo, espectacles i cultura (-3,5%). En can-
vi, ha augmentat per a la resta de grups, 
principalment salut (+148%), aliments i be-
gudes no alcohòliques (+41,1%), ensenya-
ment (+29,7%), mobles, estris domèstics i 
serveis per a la llar (+22,5%) i hoteleria i res-
tauració (+19,4%).
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
https://www.calameo.com/subscriptions/7817946
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.calameo.com/subscriptions/7682848
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Més de dues dècades han hagut 
de passar perquè el Campionat 
d’Andorra d’Automobilisme es 
torni a disputar. Serà l’any vi-
nent, durant el calendari espor-
tiu que l’ACA va presentar ahir 
al matí, i constarà de quatre pro-
ves – Arinsal, Arcalís, Beixalís i 
la Peguera – en la disciplina de 
muntanya. Una disciplina que, 
tal com va recordar el secreta-
ri general de l’Automòbil Club, 

Constarà de quatre proves en la disciplina de muntanya: Arinsal, Arcalís, Beixalís i la Peguera
ACA

Un instant de la presentació d’ahir al matí, amb Toti Sasplugas, Toni Santacreu i Joel Capdevila. 

POL FORCADA QUEVEDO
ANDORRA LA VELLA Amb aquest retorn 

s’ha deixat clar que 
es vol donar més 
oportunitats als pilots 
i comissaris «de casa»

Després, el 28 de juny, tindrà 
lloc la Pujada a Arcalís – on ja 
s’ha dut a terme el Campionat 
d’Espanya –; el 20 de setembre 
serà torn de la Pujada a Beixalís, 
un tram d’uns tres quilòmetres 
molt tècnics, i el 18 d’octubre es 
clourà amb la Pujada a la Pegue-
ra, celebrada ja el passat octu-
bre acollint fins a 35 pilots.

Amb aquest retorn, el respon-
sable tècnic de la comissió Es-
portiva, Joel Capdevila, va dei-
xar clar que es vol donar més 
oportunitats als pilots i comis-
saris «de casa», així com poten-
ciar la base. «L’objectiu és im-
pulsar i potenciar la professi-
onalització dels comissaris i 
tocar cada àrea», va indicar Cap-
devila en aquest sentit, posant 
d’exemple que n’hi ha molts de 
ruta que tenen ganes d’entrar 
dins la direcció de cursa.

La intenció és fer una com-
petició «més qualitativa que 
quantitativa», tan pel que res-
pecta al nombre de proves com 
de corredors, per la qual cosa, i 
encara que es preveu un projec-
te a llarg termini, de moment 
es mantindran les quatre ci-
tes malgrat que en el seu mo-
ment el Campionat d’Andorra 
d’Automobilisme en va arribar 
a acollir vuit. Així, el responsa-
ble tècnic va assenyalar que es-
tar sobre els 45 inscrits en cada 
una seria una bona xifra.

En darrer lloc, cal destacar 
que el calendari esportiu de 
l’ACA tancarà el 15 de novem-
bre amb el Ral·li d’Andorra. .

L’ACA recupera el Campionat 
d’Andorra més de 20 anys després

CALENDARI 2025 - AUTOMOBILISME

Esports

Toti Sasplugas, és històrica, la 
de més tradició i la base de l’au-
tomobilisme andorrà. A més, el 
president de la comissió Espor-
tiva de l’ACA Club, Toni Santa-
creu, va apuntar que recuperar 
el certamen era una de les prio-
ritats de la junta.

La primera prova serà la Puja-
da a Arinsal, l’única de les qua-
tre que no es farà amb el format 
d’un únic dia (el 31 de maig i l’1 
de juny) i la qual serà puntua-
ble per al Campionat de França 
de Segona Divisió i el d’Espanya. 
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Amb menys de sis mesos la Fede-
ració Andorrana de Ciclisme s’ha 
quedat sense dos corredors de 
descens. El primer a anunciar la 
seva renúncia a continuar com-
petint va ser Àlex Iscla, al juliol, 
assenyalant la falta de motiva-
ció com a motiu de la decisió. El 
darrer ha estat Arnau Graslaub 
aquest mateix desembre, també 
mancat de motivació i vista la di-
ficultat en compaginar la feina 
a Barcelona. Ara, però, la FAC re-
cupera el primer d’aquests.

Així ho va anunciar la presi-
denta de la FAC, Carolina Pous-
sier, apuntant que Iscla formarà 
part del nivell 3 del nou progra-
ma CARE (Ciclisme d’Alt Rendi-

La Vuelta a Espanya tornarà a 
Andorra l’any vinent per 22a 
vegada i després de fer-ho per 
darrer cop l’estiu del 2023. 
Serà els dies 28 i 29 d’agost 
amb el final de la sisena eta-
pa i la sortida de la setena.

La sisena etapa sortirà 
d’Olot el 28 d’agost i arriba-
rà al país, on farà 35 quilò-
metres i dos ports de munta-
nya: la Comella – de segona 
categoria – i Pal – de prime-
ra categoria –, amb la meta a 
la Caubella. L’endemà, la ca-
pital acollirà la sortida de la 
setena etapa, la qual unirà el 
Principat amb Cerler (Osca).

Segons van apuntar en un 
comunicat, Andorra Turis-
me ha treballat de manera es-
tratègica per acollir aquestes 
dues cites, les quals perme-
tran «augmentar la cobertu-

ment i Elit) que la federació po-
sarà en marxa. És a dir, no serà 
un corredor fix durant tot l’any, 
però sí que participarà en algu-
nes competicions que ell ma-
teix escollirà i en les quals «pot 
assolir alguns resultats». «Nosal-
tres l’acompanyarem i ens aju-
darà també a motivar la base», 
va completar Poussier, assenya-
lant que el ‘rider’, en el seu mo-
ment a un nivell molt alt, «està 
motivat».

D’altra banda, i demanada pel 
cas de Graslaub, la presidenta va 
explicar que el jove de 20 anys 
va prendre la decisió just abans 
del procés electoral de la federa-
ció, i tot i que «vam intentar par-
lar amb ell», ja ho tenia clar. «No 
hem pogut fer res i s’ha de res-
pectar», va finalitzar. .

La FAC recupera 
a Àlex Iscla
No serà un fix, però participarà en algunes cites

FEDERACIÓ CICLISME

P.F.Q.
ESCALDES - ENGORDANY

La Vuelta tornarà a 
Andorra amb arribada 
i sortida d’etapa
El Principat acollirà el 
final de la sisena etapa i 
el principi de la setena

ANA / C.B.

Arribada a meta de la tercera etapa de la Vuelta al pas per Andorra, l’any 2017.

ra mediàtica del país» i afavorir 
sectors com l’hoteler, el comerci-
al o el de la restauració, ja que els 
equips, treballadors i afició fan 
una estada llarga. De fet, només 
l’organització ja desplaça 900 ve-
hicles i més de 3.000 persones.

La Vuelta és una de les tres 
grans cites ciclistes, juntament 
amb el Tour i el Giro i, per tant, 
té una gran cobertura mediàti-
ca arreu del món. «Acollir cur-
ses de gran prestigi com aques-
ta reforça la imatge d’Andorra 
com a país ciclista de referèn-
cia», van esmentar des d’Andor-
ra Turisme, assenyalant alhora 
que l’aposta per proves esporti-
ves de primer nivell s’emmarca 
«dins l’estratègia de desestacio-
nalització del turisme».

En darrer lloc, cal apuntar 
que la cita espanyola compta-
rà amb 21 etapes que es dispu-
taran en quatre països. La sor-
tida tindrà lloc el 23 d’agost a 
Torí, on es disputaran les tres 
primeres etapes per posterior-
ment continuar per França fins 
a arribar a Catalunya i cloure a 
Madrid el 14 de setembre. .

RFEC

Imatge d’arxiu d’Àlex Iscla competint.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY
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Ahir es va disputar la primera 
cursa de la Copa d’Europa d’es-
làlom a Ahrntal (Itàlia), amb 
Carla Mijares en competició 
sense poder completar la sego-
na mànega. L’andorrana corria 
amb el dorsal 46, i a la prime-
ra mànega, una errada a meitat 
de l’últim mur li feia perdre el 
ritme i velocitat per acabar 42a 
amb +2.49. A la segona va que-
dar fora a la part del traçat i no 
va poder continuar. Avui tindrà 
una nova oportunitat amb un 
segon eslàlom de Copa d’Euro-
pa, també a Ahrntal.

MEDINA, A ALLEGHE / Alleghe (Ità-
lia) va acollir dos gegants FIS 
amb Íria Medina, de l’equip na-
cional femení, qui va ser 4a al 
primer gegant mentre que al se-
gon va acabar 7a. A la primera 
cursa va acabar amb +2.30 fina-
litzant la primera mànega amb 
el tercer temps amb +0.82, però 
a la segona cometia una errada 
que la deixava gairebé parada i 
perdia velocitat clau per al re-
sultat final. A la segona prova, 
a la primera mànega se situava 
amb el 8è temps amb +2.22, i a la 
segona feia el 8è crono i això la 
deixava al 7è lloc final, amb un 
temps total de 2’04.95, a 3.17 de 
la guanyadora, la italiana Sara 
Allemand (2’01.78).

CAMINAL, A VEYSONNAZ / Jordina Ca-
minal, de l’equip nacional de 
velocitat, tancarà aquesta set-
mana amb els gegants FIS de 
Veysonnaz (Suïssa), on va tenir 
cursa ahir i en tindrà avui. En 
la jornada del dijous va ser 11a, 

Avui tindrà una nova 
oportunitat amb un 
segon eslàlom

Carla Mijares, ‘out’ a l’eslàlom de la 
Copa d’Europa d’Ahrntal

CURS 2024/25 - ESQUÍ

FAE

Carla Mijares ahir a la Copa d’Europa d’eslàlom d’Ahrntal.

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

resultat, la tricolor va confir-
mar punts FIS amb 42.20, i en 
l’actualitat en té 41.83. Aquest 
divendres, nou gegant FIS a la 
mateixa estació.

GARCIA, A ALPE LUSIA / A Alpe Lusia 
(Itàlia) es va disputar el segon 
gegant National Junior Race 
amb Clàudia Garcia. L’andorra-
na va ser 5a i va marcar millo-
ra de punts. A la primera màne-
ga se situava 5a amb +0.85 res-

pecte al millor registre, que era 
per a Lavinia Paci amb 1’11.68. 
A la segona, acabava 9a de mà-
nega amb +0.61 i això la feia 
finalitzar 5a definitivament. 
L’andorrana va marcar un cro-
no de 2’23.96, a només 0.84 de 
la primera, la italiana Frances-
ca Semprebon (2’23.11). Amb 
aquest resultat, la pirenaica 
marca 47.41 punts FIS que mi-
lloren els seus actuals 48.47 i su-
posen el seu millor resultat. .

confirmant els punts de l’any 
passat en aquesta disciplina. 
A la primera mànega d’aquest 
primer gegant de la tempora-
da marcava el 16è temps amb 
+1.71, sortint amb el dorsal 17, 
mentre que a la segona marca-
va el 8è crono de la baixada, re-
cuperant cinc posicions, amb 
+0.66, per ser finalment 11a 
amb un crono total de 2’11.11, a 
2.12 de la guanyadora, la suïssa 
Sue Piller (2’08.99). Amb aquest 
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el Periòdic News

The Minister of Justice and the 
Interior, Ester Molné, respon-
ded in writing to the questions 
posed by the General Counci-
lor of Concòrdia, Núria Segués, 
about the internal functioning 
of La Comella Penitentiary Cen-
tre, placing special emphasis on 
the situation of the mental he-
alth of the inmates and the or-
ganization of the staff. Accor-
ding to the data provided by the 
Minister, a significant number 
of inmates suffer from some ty-
pe of mental pathology. Among 
the women, seven of the eight 
inmates present disorders that 
include anxiety (three cases), 
depression (three cases), obses-
sive-compulsive disorder (one 
case), sleep disorders (four ca-
ses) and post-traumatic stress 
(one case).

On the other hand, among 
men, the data vary according 
to the prison regime: of the 31 
preventive prisoners, 20 have 
diagnoses with anxiety (eleven 
cases), depression (nine cases), 
attention deficit (two cases), 
substance use (four cases), per-
sonality disorders (three cases), 
psychotic (one case), paraphilic 
(two cases) and sleep disorders 
(ten cases). In the case of con-
victs, of the 22 inmates, 15 have 
disorders such as anxiety (nine 
cases), depression (five cases), 
substance use (five cases), per-
sonality (three cases), psychotic 
disorders (one case), bipolar di-

Seven of the eight female inmates and forty of the men present pathologies such as anxiety or depression

More than half of the inmates at La 
Comella suffer from mental disorders

MENTAL HEALTH IN PRISON

EL PERIÒDIC

Seven of the eight female inmates and forty men have pathologies such as anxiety, 
depression or sleep disorders.

ALEX MONTERO
ESCALDES-ENGORDANY

sorder (one case) and sleep di-
sorders (seven cases). The minis-
ter highlighted that “all inma-
tes with mental illnesses receive 
medical and psychological mo-
nitoring” and stressed that the 
center has a multidisciplinary 
team to attend to their needs. 
This team includes a healthca-
re doctor, a psychologist, two 
psychiatrists, four nurses and 
a social worker. The psycholo-
gist works from Monday to Fri-
day, while psychiatrists visit the 

which has capacity for four pla-
ces but currently only houses 
two inmates. The other modu-
les include separate spaces for 
men, women and preventive, in 
addition to areas set up for edu-
cational and therapeutic activi-
ties, such as gyms, libraries and 
workshops. Among the most 
outstanding programs are the 
non-violent behavior workshop 
and the psychosocial workshop, 
oriented towards reintegration.

In terms of staff, the center 
has 62 members of the prison 
staff, in addition to social edu-
cators, health and administra-
tive staff. This staff allows a ra-
tio of 1.27 inmates per worker, 
a figure that the minister descri-
bed as “adjusted to the operatio-
nal needs of the center”. .

THE FIGURES

20

22

62

Of the 31 preventive inmates, 
twenty have diagnoses such as 
substance use or psychotics.

A total of 22 inmates are currently 
admitted under the penal regime 
at the Penitentiary Center.

La Comella currently has 62 
members, allowing a ratio of 1.27 
inmates per worker.

center two days a week. Nurses 
work in rotating shifts to ensure 
24-hour health coverage. “Cons-
tant and personalized monito-
ring is key to ensuring the im-
provement of the well-being of 
the inmates and their stability 
within the center,” said Molné.

In relation to the internal 
organization, the Penitenti-
ary Center is divided into seve-
ral modules to adapt to the ne-
eds of the inmates. One of the-
se is the mental health module, 
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The Bishopric of Urgell held the 
traditional Christmas reception 
at the Episcopal Palace this Wed-
nesday, an event presided over 
by the episcopal co-prince, Joan-
Enric Vives, who brought toget-
her all the Andorran authorities 
to listen to his Christmas speech. 
During his speech, the co-prince 
emphasized the country’s major 
challenges, such as the housing 
crisis, mental health, the birth 
rate and the management of im-
migration.

Vives began by recalling that 
Christmas is a time to renew ho-
pe. “This renewed hope must 
help us Andorrans to face res-
ponsibly and courageously the 
great challenges we face as a co-
untry,” he said, highlighting is-
sues such as access to housing, 
the aging population, mental 
health and socioeconomic ine-
qualities. He emphasized the ne-
ed for a dialogue with high as-
pirations and collaboration be-
tween institutions and citizens 

The co-prince frames his speech in the housing crisis, mental health and the Association Agreement

EL PERIÒDIC/L.G.R.

The episcopal co-prince, Joan-Enric Vives, and the coadjutor bishop, Josep-Lluís 
Serrano Pentinat, during the reception.

LAURA GÓME Z RODRÍGUEZ
LA SEU D’URGELL

CHRISTMAS RECEPTION AT THE EPISCOPAL PALACE

Vives invites to hold a «broad and 
serious» debate on the Agreement

Joan-Enric Vives

“This renewed hope 
must help us to face 
with responsibility 
and courage the 
great challenges we 
have as a country”

EPISCOPAL CO-PRINCE

to overcome these obstacles.

THE RATIFICATION OF THE ASSOCIATION 

AGREEMENT, A CROSSROADS FOR THE 

FUTURE / Another of the highlig-
hts was the Association Agree-
ment with the European Union, 
which the Government continu-
es to maintain to be submitted 
for ratification next year. Vives 
acknowledged having accompa-
nied the Government in the ne-
gotiation process and described 
the text as “correct”, ensuring 
that it respects the sovereignty 

and specificities of the Andor-
ran institutions. However, he re-
iterated that the final decision 
lies with the Andorran people 
and called for a “broad, respect-
ful debate guided by the com-
mon good”.

The housing crisis was one of 
the central themes of the spe-
ech. Vives pointed out that the 
construction of public housing, 
although it will still take some 
time to materialize, marks “the 
beginning of an important pro-
cess” to respond to one of the co-

untry’s most urgent needs.
On the other hand, the co-prin-

ce celebrated the start of work 
on the new Alt Urgell Mental He-
alth Center, which is being built 
in the Seminary of La Seu d’Ur-
gell. “This center will offer servi-
ces to the various Pyrenean terri-
tories, in concert with Andorra 
and Catalonia, and will contri-
bute to providing a good res-
ponse to the needs of our popu-
lation”, he stated, inviting the 
authorities to visit the facilities 
when they are finished. .

https://www.immo-laportella.com/
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Andorra la Vella

Tel. 819219
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Andorra la Vella

Tel. 819219
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F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Dilluns 23 
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Av. Príncep Benlloch 8 
Andorra la Vella

Tel. 820224
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FM
Cadena Dial 
Andorra

88.1

R7P

89.0

Pròxima FM 
Andorra

89.5

RNA

91.4
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Andorra
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Els40 Classic 
Andorra

92.6

Ràdio Valira 
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Flaix FM

93.8

RNA
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Andorra 1
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AD Ràdio
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France Inter
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P. d’Andorra
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Els40 Andorra

103.3

France 
Culture
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Catalunya 
Ràdio

104.6

Ràdio 4

106.0

Ràdio 1

106.8

Ràdio Seu

107.2

Ràdio 
Principat

107.5

Ràdio 3

107.9

Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació
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Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Sessió tradicional de Sant Tomàs

12:40
Mou-te

13:00
InfoNeu

13:15
La Clau, amb David Domingo

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
El Trànsit

17:30
Club Piolet

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

20:00
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:45
Informatiu vespre

21:15
Andorra en blanc

21:40
Fent Números, amb Jordi Lorente

22:10
La Companyia, amb Xavier Albert

22:55
Sessió tradicional de Sant Tomàs

23:35
Reporters

23:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

01:00
Àrea Andorra Difusió

La Clau, 
amb David Domingo13.15

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


FILMAFFINITY

FILMAFFINITY

FITXA

SINOPSI

COMENTARIS

PUNTUACIÓ

PLATAFORMES

PERDUTS (2004)

Sèrie de suspens i drama 
que narra la història d’un 
grup de supervivents d’un 
accident d’avió que es 
troben atrapats en una 
illa misteriosa al Pacífic. 
A mesura que lluiten per 
sobreviure en un entorn 
hostil, descobreixen que 
l’illa no és un lloc qualsevol, 
sinó que aquesta està 
plena de secrets, anomalies 
inexplicables i amenaces 
invisibles.

‘Lost’ és, sense cap mena de 
dubte, una veritable sèrie de 
culte. Amb una trama plena 
de misteri, girs sorprenents i 
personatges profundament 
humans,  aconsegueix 
mantenir l ’espectador 
enganxat des del primer 
episodi fins a l’últim. L’habilitat 
amb què combina el drama 
personal amb el suspens i la 
fantasia és magistral, i cada 
capítol sembla una peça 
imprescindible d’un gran 
trencaclosques que convida 
a reflexionar sobre temes 
com el destí, la redempció i 
la connexió humana.

DIRECCIÓ
J.J. Abrams, Damon 
Lindelof

GUIÓ

Damon Lindelof, Carlton 
Cuse i altres

MÚSICA

GÈNERE

Drama sobrenatural

El Videoclub Divendres, 20 de desembre del 202434

ALEX

MONTERO CARRER

Michael Giacchino

INTERPRETACIONS

Matthew Fox: Jack Shepard
Evangeline Lilly: Kate 
Austen
Terry O’Quinn: John Locke
Josh Holloway: James 
Sawyer
Jorge García: Hugo Reyes

https://www.youtube.com/watch?v=FrtkHbqaPrA
https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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